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AKILLI OL 

 
Es-selamu aleykum ve RahmetuLlahi ve Berekatuhu. 
Euzu bi-Llahi mine ş-şeytani r-racim. BismiLlāhi r-Raḥmāni r-Raḥīm.  
Ve s-salatu ve s-selamu ‘ala Rasulina Muhammedin Seyyidi l-evveline vel ahirin. 
Meded yā ResūlaLlāh, meded yā Sādāti ‘Ashābi ResūliLlāh, meded yā Meşāyihinā, 
Destur Mevlana Şeyh Abdullāh el-Fa’iz ed-Dağistāni, Şeyh Muhammed Nazım el-
Hakkani. Meded. Tarikatuna es-Sohbe vel hayru fil Cemiyyeh. 
 
Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem ümmeti uyandırıyor, 

dikkatli olmasını, aldatılmamasını sağlıyor. Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi 
ve-sellem buyuruyor ki, “ نِیَْتَّرمَ رٍحْجُ نْمِ نُمِؤْمُلْا غُدَلُْیَ لا ”, “Lā yuldaghu al-mu’minu min 
juḥrin marratayn”, “Mümin aynı delikten iki kez sokulmaz.” Yani mü’min, bir yılan 
aynı delikten iki kez sokulmaz. Elbette eski zamanlarda çok sayıda yılan vardı. Eğer 
biri yeryüzündeki bir delikten ısırılsa, dikkatli olurdu. Ama bu her şeyden, sadece 
yılanlardan değil. Şu anda bizi ısıracak bir yılan bulamıyoruz. Ama yılanlardan daha 
tehlikeli olan şey var. Şeytan var, kötü olanlar. Sizden her şeyinizi almaya 
çalışıyorlar: para, arazi ve birçok şey. Onun için uyanık olun, Peygamber Efendimiz 
salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem diyor. Ve kendinize iyi bakın. Sahip olduğunuz şeyi, 
Allah’ın جل جلاله bir hediyesi olduğu için saklamalısınız; özellikle de iman. Sizi aldatan ve 
imanınızı alan insanlara bırakmayın. Uyanık olmalısınız. Aldatılmayın. Birçok kişi, 
“Biz burada bakıyorduk, bundan ve şundan duyuyorduk. Ondan sonra doğru yolu 
bıraktık ve birçok farklı yola gittik. Ama hiçbir faydası yok. Onlar sadece kötü şeyi 
öğretiyorlar,” diyor. 

Dikkatli olmalısınız. Tıpkı Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-
sellem’in mescidine gelen bir bedeviye söylediği gibi. Devesini caminin dışında 
bırakmış. Namazını kıldıktan sonra devesini aramaya çıktı, üzerine binip gitmek 
için. Bulamamış. Sağa sola bakıyormuş. Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi 
ve-sellem’e şikâyette bulunuyormuş: “Devem! Onu burada bıraktım ve şimdi 
kayboldu.” Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem ona, “Onu buraya 
koyduğunda bağladın mı?” diye sormuş. “Hayır, ben buraya mübarek bir yere 
geldim. Burada kalacağını ve hiçbir yere gitmeyeceğini sanmıştım.” Onun için, 
Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem ona, “ لَّْكوََتوَ لْقِعْا ”, “Aʿqil ve 
tevekkel”, “Bağla, sonra Allah’a tevekkül et” buyurdu. Önce emin ol – Aʿqil, 
bağlamak demektir. “Aʿqil ve tevekkel”. Bundan sonra, Allah’a جل جلاله tevekkül et. Eğer 
sen onu bağlarsan ve onlar da alıp giderlerse, şikâyet etme hakkın vardır. Ama 
şimdi, yapılması gerekeni yapmadın ve şikâyet ediyorsun; bu senin hatan. Ama 
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ayrıca Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem merhametiyle, bu Bedevi 
daha sonra devesini buldu. Birçok kişi hikâyenin sonunu, ne olduğunu bilmiyor. 
Sadece devesini kaybettiğini söylüyorlar. Ama bu da [önemlidir]. Peygamber 
Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem hayatındaki her şey bizim için büyük bir 
derstir. Ve özellikle Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem bu sözü, 
Aʿqil (Bağla). “Aʿqil ve Tevekkel”. Aʿqil bağla demektir. Ve ayrıca beynini 
kullanman, zihnini kullanman, akıllı olman, hikmetini kullanman anlamına gelir. 
Beyin anlamına gelen Aql kelimesinden gelmektedir. 

Yani, beyninizi kullanıyor olmalısınız. Allah جل جلاله onu sadece yemek ve yaşamak 
için yaratmadı. Hayvanlar da bunu yapabilir ancak yapılması gerekeni yapma ve 
yapılmaması gerekeni yapmama iradesine sahip değiller. Sadece biraz - Allah جل جلاله 
onlara yemek, içmek ve neyin tehlikeli olduğunun farkında olmak için bir beyin 
verdi. Allah جل جلاله onlara bunu verdi. Ancak insanlar için, Allah جل جلاله onlara kendilerine ve 
ailelerine bakmaları için bir beyin verdi. 

Birçok insan şimdi de her zaman insanlar tarafından aldatılıyor. İnsanlar 
onları aldatıyor, “Bunu yapacağım, şunu yapacağız,” diyorlar. Ondan sonra onları 
aldatıyorlar ve paralarını alıyorlar ve hiçbir şey yapmıyorlar. Bu da onların 
sorumluluğu. Bu şeye sahip olan, iyi mi kötü mü olduğuna baksın. Çünkü Allah جل جلاله 
sana da bir nimet, Allah’ın جل جلاله bir lütfu vermiş. O sana bunu vermiş, bu yüzden 
dikkatli olmalısın. Dolandırıcılara, sahtekarlara paranı aldırma. Bunu yaptığın 
zaman, eğer akıllıysan, bu parayı sahtekarlara vermezsin. Ve senden önceki bu 
sahtekâr için iyi olacak: Haram yapmaması, haram yememesi, ailesini ve çocuklarını 
haramla beslemesi için. Bundan sonra, haram yediklerinde kötü insanlar olacaklar. 
Ve sen de biraz sorumlu olacaksın çünkü sen onlara bu parayı verdin ve onlar 
haram yediler. 

Bu çok önemlidir. Evliya’uLlah ve sahabe hiç haram yemezlerdi. Özellikle 
İmam ‘Azem Seyyidinâ Ebu Hanîfe. Hiçbir zaman bir davete gitmezdi. İnsanlar 
onu davet ettiğinde, asla dışarıda veya herhangi bir yerde yemek yemezdi. Hatta 
hediyeyi bile, hiç kabul etmezdi. Böyleydiler. Birçok kişi yemin ediyordu, “Biz 
haram yapmıyoruz. Bu çok helaldir, yemelisiniz. Lütfen bundan yiyin.” Asla; o asla 
yemedi. Birçok Evliya’uLlah, birçok âlim, haram yemek istemedikleri için ağızlarına 
bir parça bile koymamaya çok dikkat ettiler. İçlerinden biri yiyordu ve ondan sonra 
kusmaya başladı. Dedi ki, “Bu ne? Bu nereden geliyor?” Bunun kendi evinden 
geldiğini sanıyordu. “Biri bunu sana gönderdi.” dediler. Yani bedeni bile hiçbir şeyi 
kabul etmedi. İnsanların çocuklarına yedirmek için iyi, temiz şeyi aramaları çok 
önemlidir. İnsanları aldatıyorlar ve bundan memnunlar, “Bugün, bir aptalı aldattık. 
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Bin pound aldık ve o bilmiyordu.” Ve kebap getirdiler, hamburger getirdiler, 
evlerine birçok şey getirdiler. Ama bu yiyecek değil, ailenize yedirdiğiniz bu zehir. 
Herhangi biri çocuklarına yedirmek için zehir getirmek ister mi? Zehir değil, eski 
yiyecekleri bile çocuklarına vermezler. 

Bunun için, sohbet’in başından beri dedik ki, “Aʿqal.” Akıllı ol. Beynini 
kullan. Elde ettiğin her şey sana fayda sağlamaz. Birçok şey sana zehirdir, seni 
öldürecek, sana zarar verecek. Bu Allah’ın جل جلاله hükmüdür. Neden Allah جل جلاله şöyle 
diyor, “ اًبِّیطَ لاًلاَحَ ضِرَْلأْا يِف اَّممِ اوُلكُ ”, ‘Kulu mimma fi l-Ardi Halalan Tayyiban’, 
‘yeryüzünde helal ve temiz olan her şeyden ye.’ (Kur’an 02:168). Helal ve temiz ye. 
Bu helal sana güç verir, sağlık verir, mutluluk verir. Haram ise tam tersini verir. 
Sana hastalık verir, üzüntü verir, sana ve ailene her türlü kötülüğü verir. Bundan 
sonra pişman olursun ve dersin ki, “Bu çocuklara ne oldu, bu aileye ne oldu. Ailem 
perişan. İyi değiller. Nereden çıktı bu diye merak ediyoruz.” Merak etme. Onlara 
sadece iyi şeyler yedir ve inşallah güvende olursun inşAllah. Başka bir şey yok. 
Elbette, bilmeden de olsa Allah جل جلاله bizi affeder. Ama ısrar ediyorsan ve bunun 
haram olduğunu biliyorsan, dikkat et. 

Dikkat et ve bu insanları tanımasan bile, aldığını ver. Çünkü hiçbir şeyin gizli 
kalmadığı başka bir yerimiz daha var. Kıyamet Günü her şey açıkça gösterilecek. 
Ve insanlar bu adamın veya kadının ne yaptığını görecekler. Melek bu insanlara 
diyecek ki, “Bu adam sizi aldattı. Sizden çaldı. Size kötülük yaptı.” “Ah bu adam! 
Ben onu arkadaşım sanmıştım. İyi bir adam sanmıştım.” Onlar da, “Hayır, senin 
için bunu yaptı. Öyleyse, onun iyi amellerinden alma hakkın var.” derler. Böylece 
ona verecekler. Bu dünyada, bu hayattayken, aldattığı ve kötülük yaptığı bu 
insanlardan af dileyerek kendini kurtarabilir. Bunu ahiret için bırakmışsa, onun için 
büyük bir sorun olacaktır. Dediğimiz gibi, orada her şey açıklığa kavuşacaktır. 

Ve bir şey yaptıklarında, Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem’in 
söylediği gibi, dağlar gibi iyi amelleri olan adamlar gelecek, onlarla birlikte büyük 
dağlar gelecek. Ve sonra, dediğimiz gibi, biri gelir ve derler ki, “Bunu ver. Bu 
adama, bu kadına kötü şeyler yaptın. Amellerinden ver.” Başkası geliyor, başkası 
geliyor; o geliyor, bu geliyor. Ondan sonra, dağ gibi olan bütün bu iyi amelleri 
bitecek. Bitecek ama yine de sırada bir sürü insan var, onların haberi olmadan 
dolandırıp paralarını almış. Yani, geriye iyi amel kalmıyor. Ne olacak? İflas etmiş. 
Peygamber Efendimiz salla Llahu ‘aleyhi ve-sellem diyor ki, “Bu aldattığı 
insanlardan kötü amelleri al ve ona yükle.” diyorlar. Bu artık eksi oluyor. Başkası, 
başkası, başkası; günahlarla dolacak. Bundan sonra onu hak ettiğini almaya 
gönderirler. Kendisinin bir kazanan olduğunu düşünür ve mutludur. Ama ahirette 
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hiçbir şey adaletsiz olmaz. Herkes hakkını alır. Ondan sonra bu o tarafa gider, 
diğeri de diğer tarafa gidiyor. 

Onun için diyoruz ki, bu insanları ahirette acı çektirmemeye dikkat edin. Bu, 
kaybettiğinizden daha önemlidir. Eğer bu insanlara merhamet etmek istiyorsanız, 
onların istediklerini, nefslerinin ve şeytanın onlara emrettiği şeyleri yapmalarına izin 
vermeyin. Şeytan onlara sadece onları cehenneme götürmelerini emrediyor. Fakat 
Müslüman, Müslüman kardeşine merhametli olmalıdır. Ona nasihat verin. 
Nasihatle anlamıyorsa, insanları ondan uyarın, “Bu adama dikkat edin. O doğru bir 
adam değil. Başkalarından önce kendine zarar veriyor. Öyleyse dikkat edin. 
Kendisine zarar vermesine izin vermeyin.” 

İstanbul’da büyük bir köprü var, İstanbul Boğazı. İnsanlar oraya atlamak için 
gidiyorlar. Sonra polisi ve insanları görüyorsunuz, 100 kişi, 200 kişi sokakları 
kapatıyor ve trafiğe neden oluyor. Trafik daha da kötüleşiyor, çok kötü. Bu ne? 
Kendini öldürmek için atlamak isteyen biri var ama insanlar onu kurtarmaya 
çalışıyor. Olan bu. Bu yüzden bu insanların kendilerine zarar vermemeleri için 
dikkatli olmalıyız. Dikkatli olun. Çünkü şeytan şimdi insanlara bunu öğretiyor. Ve 
onlar çok cesurlar, korkmuyorlar. Bu insanlar giderek daha fazla korkmuyorlar. Bu 
yüzden onların size ve kendilerine zarar vermelerine izin vermemelisiniz. 

Bu da İslam’ın emridir. Toplumda haram çoğaldıkça, lanet de onlara geliyor. 
Onun için, dikkatli olmalıyız. “Biz Müslümanız, merhametliyiz. Tamam, onu 
bırakabiliriz” değil. Hayır. İnsanlara anlatmalısın. Anlattığında bile, hala çok şey 
oluyor. Ama Allah جل جلاله görüyor. Hiçbir şey gizli olamaz. 

Onun için Allah جل جلاله mümine iyi, helal olan şeyle nur veriyor. Ama onsuz, nur 
yok; karanlık geliyor, kötülük geliyor. Allah جل جلاله bizi bu insanlardan korusun. Allah جل جلاله 
insanlara hidayet versin. Çünkü iman gittikçe azalıyor. İnsanlar haramları helal, 
helalleri haram yapıyor. Hatta namaz kılanlar bile. Bu da çok önemli. 

Miras için, Allah جل جلاله Kuran’da birisi öldüğünde ne verilmesi gerektiğini 
gösteriyor. Birisi öldüğünde, herkese hakkını vermelisin. Derler ki, “  و ُّقحَ تُوْمَلْا

للاَحَ ثارَیمِلْا ”, “El-mevt haqq ve l-meeras helal.” Ölüm herkes için gerçekleşmelidir 
ve miras helaldir. Yani, bu da önemlidir. Sadece sizi aldatan dolandırıcılar değil. 
Eğer sizden bazılarının da ailenizle birlikte mirası varsa, bunu adaletle yapmalısınız. 
Ve bittiğinde, herkes diğerine “Tamam, mutluyum” demelidir. Sadece birbirinizin 
mutluluğunu istemelisiniz. Ve eğer bir şey biraz daha az veya çoksa onlar için 
bereket olsun diye af dileyin. Eğer bunu yapmazsanız, lanetlenecek ve iyi 
olmayacaktır. 
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Birçok kez, Mevlana Şeyh ile birlikte, birçok insanın kendileri için neyin doğru 
olmadığını sorduğunu gördüm. Ve Mevlana onlar için, “Bak, sağlığın var. Her 
şeyden daha iyi,” diyordu. Bir zamanlar bir ülkenin en zengini olan Mevlana ona 
birçok kez, “Bak” dedi. O da, “Kayınpederim parasını bu kadına, şu çocuğa 
bıraktı” diye yakınıyordu. Ve elhamduliLlah, iyi paraları var, milyonları var. 
Mevlana Şeyh, “Sağlığın daha önemli” diyordu. Ve birçok kez, ben buna şahit 
oldum. Yakınıyordu, yakınıyordu. Bir yıl sonra, SubhanAllah, kanser oldu. 6 ay 
sonra vefat etti. Ve bu da Mevlana’nın bir kerametidir. Elhamdulillah, Allah جل جلاله ona 
rahmet eylesin, çok iyi bir kadındı. Ama para geldiğinde - Bunun nedeni bir erkek 
veya bir kadın; herkes hayatında mirasını herkese verebilir. Bunun için bir sorun 
yok. Adil veya adil değil; sorun değil, haram değil. Ama bundan sonra, özellikle bir 
yasaları var, Roma yasası: onu sizden tekrar alabilirler. Herhangi bir yasa, herhangi 
bir miras, herhangi bir şey: ona bakmıyorlar, onu alabilirler. Ama bunu aldıklarında, 
bunu sahiplerinden alıyorlar. Onlardan çalıyorlar veya zorla alıyorlar. Ve bu sizin 
için iyi olmayacak. 

Mevlana ile bunun gibi çok şey gördüm. Müslüman müritler bile, para söz 
konusu olduğunda, kendilerine fayda sağlamak için Allah’ı جل جلاله unutuyorlar, şeriatı 
unutuyorlar, Peygamber’i صلى الله عليه وسلم unutuyorlar. “Ülkemizin kanunu bunu kabul etmiyor. 
Mahkemeye gidebiliriz. Hemen alabiliriz” diyorlar. Bu iyi değil. Ama bir şey daha 
var. İnsanlar miras aldıklarında ama kardeşlerine vermiyorlarsa. Bu da haramdır. Bu 
insanların hakkını alıyorlar, bu yüzden o da haram olacaktır. Yedikleri de zehir 
olacaktır. 

Allah جل جلاله bizi, sohbet’in başından beri söylediğimiz gibi, “Aʿqal”, akıllı kılsın. 
Aptal olmayın. Akılsız olmayın. Bunu yapan aptaldır. O aptaldır. Allah جل جلاله bizi aptal 
yapmasın inşaAllah. 

Ve-min Allahi t-tevfik. El-Fatiha. 

Mevlana Şeyh Muhammad Adil er-Rabbani 
10 Şubat 2025/ 11 Şâban 1446 
Smethwick Jamia Mescidi – Smethwick, İngiltere  
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